
SISTEM ODBRANE
NESMETANO FUNKCIONI[E

Predsednik Srbije Boris Tadi} i mini-
star odbrane Zoran Stankovi} razgovarali
su 24. maja o stawu u sistemu odbrane nakon
odr`avawa referenduma u Crnoj Gori. 

Na sastanku je zakqu~eno da je bezbed-
nosna situacija u Srbiji dobra i da sistem
odbrane nesmetano funkcioni{e. Sastanku
su prisustvovali na~elnik General{taba Voj-
ske SCG general-potpukovnik Qubi{a Joki},
zamenik na~elnika General{taba general
-major Zdravko Pono{ i ~lanovi Kolegijuma
na~elnika General{taba.

NASTAVAK REFORMI
Ministar odbrane SCG Zoran Stanko-

vi}, sa saradnicima, sastao se 27. maja sa
delegacijom Odbora za odbranu Senata
SAD, koju je predvodio senator Xejms Inhof.

Ciq susreta bio je prezentovawe dostig-
nutog stepena reformi sistema odbrane SCG,
sa posebnim osvrtom na daqi razvoj reformi
u periodu nakon referenduma u Crnoj Gori.
Ministar Stankovi} je tom prilikom naglasio
da }e se nastaviti sa zapo~etim reformama
sistema odbrane, dok je senator Inhof pono-
vio otvoren poziv za {kolovawe pripadnika
Vojske SCG u ameri~kim vojnoobrazovnim in-
stitucijama, u programu IMET (International Mili-
tary Education and Training Program).

POSETA
DELEGACIJE LIBIJE 

U okviru me|uarmijske saradwe na~el-
nik General{taba VSCG general-potpukovnik
Qubi{a Joki} primio je 23. maja delegaciju
Mornarice Libije, koju je predvodio koman-
dant kontraadmiral Hamdi Shibani Svekli. 

Tokom susreta razgovarano je o nastav-
ku i pro{irewu bilateralne vojne saradwe,
posebno u oblasti pru`awa usluga, popravke
i remonta sredstava i opreme i zajedni~kog
u~e{}a u modifikaciji starih i razvoju no-
vih sredstava.

VOJNA SARADWA
SA ITALIJOM

Zastupnik na~elnika Uprave za me|una-
rodnu vojnu saradwu pukovnik Mihajlo Mla-
denovi} i na~elnik Kancelarije za me|una-
rodne odnose General{taba Vojske Italije
kapetan bojnog broda Gumijero \ovani pot-
pisali su sredinom maja u Beogradu Plan bi-
lateralne vojne saradwe SCG i Republike
Italije za 2007. godinu.

Plan obuhvata 25 zajedni~kih aktivno-
sti, od kojih je najva`nija ve`ba mornarica
na Jadranskom moru i obuka specijalnih je-
dinica. Planirane su i poseta ministra od-
brane Italije na{oj zemqi, te poseta na~el-
nika General{taba Vojske SCG Italiji. 

Otvorena je i mogu}nost saradwe cen-
tara za mirovne operacije. 

6 1. jun  2006.
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redsednik Republike Srbije Boris Tadi}
prisustvovao je zavr{noj ve`bi stude-
nata Vojne akademije na poligonu “Pasu-
qanske livade”. Obra}aju}i se posma-
tra~ima ve`be, predsednik Tadi}  je, u

prisustvu ministra odbrane Zorana Stanko-
vi}a i na~elnika G[ VSCG general-potpukov-
nika Qubi{e Joki}a, odao priznawe svim
u~esnicima na svemu {to su prikazali tokom
izvo|ewa ve`bovnih aktivnosti. 

Tom prilikom on se osvrnuo na proces
reforme u Vojsci, wen polo`aj u dru{tvu, ko-
mandovawe, ali i na aktuelna bezbednosno
-politi~ka pitawa vezana za podelu dr`avne
zajednice.

– Vojska je – rekao je predsednik Tadi}
– ne samo institucija odbrane, ve}, i u punom
smislu te re~i, institucija stabilnosti dru-
{tva. Ja ne vidim Srbiju kao demokratsku i
razvojnu zemqu bez vojske sa svojim sna`nim i
autoritativnim mestom u na{em dru{tvu. Voj-
ska je i faktor spoqne politike i podizawa
kredibiliteta na{e dr`ave, te sna`an ~ini-
lac tehnolo{kog razvoja. I zbog toga u svim
vizijama Srbije u budu}nosti, i u Evropskoj
uniji, Vojska ima izuzetno zna~ajno mesto.

Posebnu pa`wu predsednik je posvetio
procesu reformi u Vojsci i naglasio: 

– Moramo brinuti i o vojnicima, a ne
samo o odbrani zemqe, wenim tehni~kim per-
formansama, oru`anoj sili i tehnolo{koj mo-
dernizaciji. Moramo, dakle, brinuti o vojni-
cima, oficirima i wihovom polo`aju u dru-

{tvu. Dugo godina govori se o reformama u
Vojsci. Reforme Vojske u ovoj zemqi izvode se
u posebno ote`anim okolnostima i bez do-
voqno sredstava za reformu. Ne postoje ni-
jedna zemqa i vojska, u kojima se reforma iz-
vodila bez materijalnih sredstava. Imaju}i u
vidu posao predsednika koji obavqam, moram
sasvim jasno da ka`em – nu`no je, neophodno i
od najvi{eg dr`avnog zna~aja izdvojiti buxet-
ska sredstva za reformu oru`anih snaga. Re-
forma oru`anih snaga ne podrazumeva samo
tehnolo{ku obnovu na{eg naoru`awa, re-
strukturisawe Vojske, ustrojavawe po moder-
nim standardima Nato ili promenu naziva je-
dinica, ve} i brigu o standardu vojnika, zato
{to vojska ne mo`e obaviti svoj posao ako se
ne vodi ra~una o i otome. Vojnici su tu da oba-
vqaju posao u ime dr`ave, a dr`ava je tu da
brine o standardu wihovog `ivota i o svemu
onom {to im po prirodi i pravu pripada. Ja
tako vidim razvoj i reforme na{e vojske. I
sam sam nekoliko meseci radio na tome i do-
bro znam koliko je te{ko i komplikovano iz-
voditi ih, a da ne postoje ni minimalna mate-
rijalna sredstva za wih. Oni qudi, koji pone-
kad s pravom kritikuju nedovoqnu brzinu re-
formi, moraju da imaju na umu da su one izve-
dene u prethodnim godinama, prakti~no, bez
ikakvih materijalnih sredstava. 

Po re~ima predsednika Borisa Tadi}a,
Srbija se nalazi u jednom posebnom trenutku,
kada se deli dr`avna zajednica, i u trenutku
koji predstavqa po~etak obnove srpske dr`av-
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nosti, wenog me|unarodnog priznawa i preu-
zimawa uloge i odgovornosti koju ova dr`ava
ima u ~itavom regionu i evropskoj politici. 

– Danas u Evropi ne postoji nijedna ze-
mqa – rekao je Tadi} – koja je odgovorna samo
za sebe. Zemqe koje danas `ele da budu deo
politi~ke Evrope i deo Evrope koja podrazu-
meva zajedni~ku bezbednost, odgovorne su i za
regionalnu zajedni~ku politiku. Srbija, ne-
sumwivo, ima centralno mesto u jugoisto~noj
Evropi kako geostrategijski, tako i po qud-
skim, ekonomskim i bezbednosnim potencija-
lima. Da bismo preuzeli na{u ulogu i odgo-
vornost, kao {to to ~ine moderne nacije u sve-
tu i Evropi, mi vi{e nikada ne smemo biti uvo-
znici bezbednosti na ovom prostoru, ve} mo-
ramo biti integrisani u bezbednosne sisteme,
{to }e omogu}iti nove investicije i nova rad-
na mesta u na{oj zemqi. Istovremeno, mora-
mo graditi na{ spoqnopoliti~ki kredibili-
tet, tako da budemo izvoznici bezbednosti,
kao {to smo to i bili od kraja Drugog svetskog
rata do devedestih godina pro{log veka. Mi
smo bili zona stabilnosti u koju niko nije mo-
rao da {aqe svoje vojnike i oficire. 
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SE]AWE NA @RTVE 
BOMBARDOVAWA

Ministar odbrane SCG Zoran Stanko-
vi}, predstavnici Gardijske brigade i ~lan
Gradskog ve}a Vladan [ubarevi} polo`ili
su 20. maja cve}e na spomen-obele`je u ulici
Jovana Marinovi}a, povodom sedme godi-
{wice stradawa sedmorice pripadnika te
brigade i troje pacijenata bolnice ”Dragi-
{a Mi{ovi}” u bombardovawu Natoa. 

– Ove `rtve ne smeju ostati bez trajni-
jeg oble`ja, zato molimo pomo} Vojske kako
bi se idu}e godine sreli na ure|enijem pro-
storu, dostojnijem da se odu`imo ovim nevi-
nim `rtvama – rekao je tom prilikom Brani-
slav Pej~inovi}, otac poginulog Vojina. 

S. \.

MINISTAR STANKOVI] 
SA PORODICAMA

POGINULIH VOJNIKA
Ministar odbrane Zoran Stankovi} sa-

stao se nedavno sa roditeqima i rodbinom
vojnika koji su posledwih godina izgubili ̀ i-
vote tokom slu`ewa vojnog roka. 

Ministar Stankovi} i wegovi saradni-
ci saop{tili su roditeqima i rodbini na-
stradalih vojnika kako te~e realizacija oba-
veza preuzetih u decembru pro{le godine,
prilikom wihovog prvog susreta. Posebno je
istaknuto da je ispitana odgovornost vojne
organizacije u svakom pojedina~nom slu~aju
gde su stradali vojnici i da su, tamo gde je
ona objektivno utvr|ena, preduzete zakonom
predvi|ene disciplinske i druge mere.

Ministarstvo odbrane je preko Mini-
starstva pravde u Vladi Srbije iniciralo da
se slu~ajevi i sporovi u vezi sa nastradalim
vojnicima ubrzano re{avaju.

U vansudskim poravnawima re{ene su,
gde god je to po zakonu bilo mogu}e, isplate
nov~anih naknada, a preko RTS pokrenuto je
pitawe osloba|awa od RTV pretplate poro-
dica nastradalih vojnika.

Tokom razgovora, koji je iz razumqivih
razloga bio prili~no napet, neki roditeqi
nastradalih vojnika izrazili su sumwu u re-
zultate istrage i u postupak utvr|ivawa od-
govornosti vojne organizacije. Roditeqi po-
kojnih vojnika Dragana Kosti}a, Radomana
@arkovi}a i Sr|ana Ivanovi} zahtevali su
da ti slu~ajevi, zbog neobjektivnosti i spo-
rosti nadle`nog suda u Leskovcu, budu pre-
ba~eni u nadle`nost Okru`nog suda u Beo-
gradu.

Zavr{avaju}i razgovor, ministar Stan-
kovi} je iskazao potpuno razumevawe za ro-
diteqsku bol i wihov negativan odnos prema
Vojsci i ponovo izneo ~vrsta uveravawa da
}e Ministarstvo odbrane insistirati na
utvr|ivawu pune istine i otklawawu svih di-
lema tamo gde ih ima, te da }e nastaviti sa
pru`awem pravne i drugih vrsta pomo}i u
skladu sa va`e}im propisima. 

PO[TOVAWE INSTITUCIJA
Ho}u da gradimo takvu politiku Sr-

bije, koja brine o svojim resursima, qud-
skim potencijalima i gra|anima. Srbija
mora da bude razvojna dr`ava, koja ima
svoje mesto u regionu, u kojoj gra|ani po-
{tuju institucije i u kojoj postoji uva`ava-
we institucija, jednih prema drugima. Sa-
mo na taj na~in ova dr`ava mo`e podi}i
me|unarodni kredibilitet. Dr`ava u kojoj
ne postoji po{tovawe institucija, ne mo`e
biti po{tovana od sveta. Svi oni koji da-
nas `ive i rade u dr`avi Srbiji, moraju
voditi ra~una i po{tovati wene institu-
cije i pravni poredak zemqe. To o~ekujem i
od pripadnika Vojske. Kao predsednik Sr-
bije, sasvim jasno ka`em, apsolutno ne}u
dozvoliti nikakvo kr{ewe i uru{avawe
pravnog poretka zemqe, ustava i zakona.

Predsednik Boris Tadi} izjavio je da Sr-
bija treba da prizna rezultate referenduma u
Crnoj Gori jer su oni izraz voqe gra|ana te
republike. U vezi s tim, on je naglasio: 

– Siguran sam da }e vojska u ovom deli-
katnom trenutku odigrati pravu ulogu, kao
{to je to i u~inila tokom referendumskog
procesa u Crnoj Gori i na tome ~estitam mi-
nistru odbrane Zoranu Stankovi}u. Sada je
potrebno da vojska nastavi sa va`nom ulo-
gom u stabilizaciji na{eg dru{tva. Bez do-
bre vojske nema prave stabilnosti u Srbiji.
Ne vidim razloga za{to vojske u Srbiji i Cr-
noj Gori ne bi u budu}nosti sara|ivale na
najboqi na~in. Ja se zala`em za to da imamo
dobro funkcionalno re{ewe i da svi crno-
gorski dr`avqani koji `ele da ostanu u Voj-
sci Srbije i srpski dr`avqani koji `ele da
ostanu u Vojsci Crne Gore, treba da re{e
svoj status i da, ukoliko je to mogu}e, nastave
da rade u dva odbrambena sistema. Moje je
mi{qewe da dva odbrambena sistema moraju
da funkcioni{u sa odre|enim zajedni~kim
elementima i u najskorije vreme }emo o tome
razgovarati sa legitimnim predstavnicima
Crne Gore. Svi ostali elementi razdvajawa
Srbije i Crne Gore treba da proteknu u naj-
boqem redu. Srbija treba da prizna rezul-
tate referenduma, zato {to je to voqa gra-
|ana Crne Gore, ali }e dr`ava Srbija uvek
imati interesa da ima najboqe odnose sa tom
republikom. Siguran sam da }e takva politi-
ka biti i sa druge strane. Danas se nalazimo
u trenutku kada su malo pome{ane emocije,
{to je i normalno, jer nikome nije lako kada
se cepa dr`avno tkivo. Sa Crnom Gorom mo-
ramo da u|emo u razgovor o svim bitnim pi-
tawima podele i da dele}i institucije i imo-
vinu, istovremeno, vodimo ra~una i o tome
kako }emo i ubudu}e zajedni~ki voditi poli-
tiku u onim elementima koji su nam od zajed-
ni~kog interesa. 

Tadi} je na kraju svog izlagawa podvu-
kao da }e uskoro predlo`iti tekst strategije
nacionalne bezbednosti, a da }e postoje}a
strategija odbrane VSCG postati dokument
Vojske Srbije. 

Odgovaraju}i na novinarska pitawa,
Tadi} je rekao da je Vrhovni savet odbrane
postojao samo na nivou zajednice Srbije i
Crne Gore, dok Republika Srbije ima svoj us-
tav i zakone. 

– Ustav Srbije jasno defini{e – rekao
je on – ko obavqa ulogu vrhovnokomanduju}eg,
a to je predsednik Srbije, i tu nema nikakve
dileme. Ko god da je predsednik Srbije, on }e
imati tu ulogu kao i u svakoj drugoj normalnoj
zemqi.

Tadi} smatra da se {to pre mora usvo-
jiti Zakon o Vojsci koji }e omogu}iti da ona,
sa reformama, dobije svoj pravi zna~aj. Pri-
padnicima Vojske je poru~io: 

– Zahvaqujem se {to kao pripadnici
vojske razumete va{e mesto i ulogu u Srbiji
danas i u Srbiji budu}nosti. Ponosan sam na
sve pripadnike Vojske, zato {to u izuzetno
te{kim materijalnim okolnostima brane
profesiju oficira i vojnika i instituciju
srpske vojske u ovom trenutku. 

Zoran MILADINOVI]

7


